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ســفیر و نماینده تام الاختیار جمهوری اسلامی 
ایران در روسیه با بیان اینکه ارائه خدمات اینترنت 
ماهواره ای بدون رعایت مقررات کشــورها نقض 
آشــکار حقوق بین الملل است، اقدام و همکاری 
کشورهای همسو با محوریت روسیه و چین را برای 
استقرار مجموعه ماهواره ای مشابه را خواستار شد. 
کاظم جلالی پنجشنبه در آیین آغاز به کار شانزدهمین کنگره 
بین المللی ناوبری موســوم به اســفرا )SFERA( مسکو 
که با مشــارکت معاون نخســت وزیر و وزیر صنعت، رئیس 
ســازمان فضایی فدرال و مقاماتی از دومای دولتی روســیه و 
شــخصیت های خارجی در محل اکسپوسنتر مسکو برگزار 
شد، افزود: اخیرا استارلینک با استقرار تعداد قابل ملاحظه ای 
ماهــواره کوچک در مدار نزدیــک زمین به صورت عملیاتی 
پوشــش اینترنت ماهواره ای را درسراســر جهان آغاز کرده 
است، اقدامی که بدون توجه به مقررات حاکم، می تواند نقض 
حقوق و حاکمیت سرزمینی محسوب شود.وی اظهار داشت: با 
وجود اعتراض رسمی دولت جمهوری اسلامی ایران به دفتر 
امور فضایی سازمان ملل متحد ) UNOOSA( ، اتحادیه 
بین المللی مخابرات )ITU(، شورای امنیت سازمان ملل متحد 
و همچنین کمیســیون ارتباطات فدرال )FCC( و شرکت 

اسپیس ایکس، هنوز پاسخی دریافت نشده است.
سفیر ایران در مسکو گفت: ما »مقررات حاکم بر ارائه خدمات 
اینترنت ماهواره ای در جمهوری اسلامی ایران« را رسما اعلام 
کرده ایم و از فعالیت تمام اپراتورهای ماهوارهای بر اساس آن 
استقبال می کنیم و خارج از این چارچوب را اقدامی غیرمسئولانه 
و غیرقانونــی می دانیم که نه تنها مداخله در امور داخلی ایران 

محسوب می شود بلکه نقض آشکار حقوق بین الملل است.
جلالی اظهار داشت: جمهوری اسلامی ایران معتقد است برای 
مقابله با این قبیل اقدامات نامشروع و غیرهماهنگ، لازم است 
که کشورهای همسو، با کمک و محوریت کشورهای صاحب 
فناوری مانند روسیه و چین منظومه ماهواره ای با قابلیتهای 

رقابتی ساخته و در فضا مستقر کنند.
وی ادامه داد: با همین نگاه »اســفرا« یک فرصت بی نظیر 
اقتصادی، سیاسی و امنیتی محسوب می شود و ما در راستای 
برنامه بلندمدت همکاری های فضایی با فدراســیون روسیه 

آمادگی و تمایل کامل خود را برای مشــارکت و حضور دراین 
ابرپروژه اعلام می کنیم.اسفرا یک ابر پروژه فناورانه روسی در 
فضا با هدف ایجاد و راه اندازی یک گروه ماهواره ای با هدف 

ارتباطات مختلف با زمین است.
سفیر ایران در روسیه در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره 
به توانمندی های داخلی گفت: جمهوری اسلامی ایران در طی 
یک دهه گذشته با تمرکز بر توان بومی توانسته است به چرخه 
کامل صنعت فضایی دست پیدا کند.جلالی افزود: ایران در یک 
سال گذشته، ۶ پرتاب به فضا داشته که در تاریخ کشور بی سابقه 

بوده اســت.وی در این زمینه با اشاره به همکاری های تهران 
– مسکو در حوزه صنعت فضایی گفت: در یکسال گذشته، با 
همکاری کشور روسیه، ماهواره سنجشی خیام به فضا پرتاب 
شــد و داده های ارزشمند این ماهواره در بخش های مختلف 
کشور از جمله، کشاورزی، مدیریت شهری و مدیریت بلایای 
طبیعی قابل استفاده است. وی همچنین گفت: ایران در زمینه 
منظومه های ماهوارهای با تمرکز بر کاربری اینترنت اشیاء نیز 

یک پروژه را با محوریت بخش خصوصی آغاز کرده است.
سفیر جمهوری اسلامی ایران در فدراسیون روسیه در بخش 

دیگری از سخنان خود با بیان اینکه کشورهای پیشرو در حوزه 
فضایی تا حد توان باید شــرایط را برای رشــد و توسعه سایر 
کشورها فراهم کنند، گفت: بدون شک حذف نگاه انحصاری 
و تلاش صادقانه برای کاهش شــکاف فناوری فضایی میان 

کشورها، در نهایت به نفع همه جهانیان خواهد بود.
وی ادامه داد: ما بر این باوریم که همکاری های بین المللی 
بویژه مراودات و تعاملات دوجانبه با کشورهای دوست پیشران 
فعالیت هــای فضایی بوده و می تواند موجب ارتقاء ســطح 

هماهنگی ها دو کشور در مجامع بین المللی شود.
جلالی در ادامه آمادگی کامل خود را برای توسعه همکاریهای 
صلح آمیز فضایی با ســایر کشورها بویژه فدراسیون روسیه را 
اعلام کرد و افزود: دو کشــور ایران و روسیه در طی سالهای 
اخیر، به مرحله جدیدی از تعاملات فنی در عرصه های مختلف 
فضایی وارده شده اند و امیدواریم با توجه به نگاه مثبت حاضر 

طرفین، این روند تسریع یابد.
این آیین یکی از برنامه های هفته فناوری های پیشرفته روسیه 
بود. پیش از این، نمایشگاه بین المللی »سویاز ۲۰۲۳« به عنوان 
رویداد برتر سال روسیه در حوزه صنعت اطلاعات و ارتباطات 
در آیینی با حضور افزون بر ۱۷۰ شــرکت از جمله نمایندگانی 
از جمهوری اســلامی ایران در مسکو آغاز به کار کرده است. 

گزارش خبرنگار ایرنا از این رویداد را اینجا بخوانید. 
۶۲ ســال پیش در چنین روزهایــی و به عبارت دقیق تر در 
۱۲ آوریل ۱۹۶۱ برای نخســتین بار در جهان، یوری گاگارین 
فضانورد اهل شوروی با فضاپیمای وستوک-۱ اولین انسانی شد 
که پا به فضای ماورای جو گذاشت. او به مدت ۱۰۸ دقیقه مدار 

زمین را یک دور به طور کامل پیمود.

سفیر ایران در مسکو: 

کشورهای همسو، سازوکار اینترنت ماهواره ای ایجاد کنند
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات:

 ۹۱ درصد روستاهای بالای ۲۰ خانوار کشور 
به اینترنت متصل شده اند

 وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: آمار 
اتصال روستاهای بالای ۲۰ خانوار متصل به 
شبکه ملی اطلاعات از ۸۰ درصد در ابتدای 

دولت به ۹۱ درصد رسیده است. 
»عیسی زارع پور« وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
با انتشار پستی در کانال »بله« خود گفت: همان طور که 
می دانید یکی از برنامه های اصلی دولت سیزدهم، پایان 
پروژه اتصال روستاهای بالای ۲۰ خانوار کشور به شبکه 

اینترنت است. وی افزود: اصلی ترین سیاست ادامه این پروژه در دولت سیزدهم رعایت هرچه 
بیشتر اصل عدالت در توسعه ارتباطی بوده است، به این معنی که استان هایی که در این پروژه 
درصد پیشــرفت پایین تری داشته اند، در اولویت قرار گرفته و در آنجا کار با سرعت بیشتری 

ادامه پیدا کند.
وزیر ارتباطات تاکید کرد: در همین راستا با همت شبانه روزی همکارانم و همراهی اپراتورهای 
مجری در این طرح، از ابتدای استقرار دولت سیزدهم تا نیمه فروردین سال جاری تعداد سه هزار 
و ۴۲۵ روستاهای بالای ۲۰ خانوار به شبکه اینترنت متصل شده اند که با احتساب این تعداد 
روســتای جدید، آمار اتصال روســتاهای بالای ۲۰ خانوار متصل به شبکه ملی اطلاعات از 

۸۰ درصد در ابتدای دولت به ۹۱ درصد تاکنون رسیده است.
زارع پور تصریح کرد: عمده روســتاهایی که پوشش اینترنت در آن ها برقرار شده است، جزو 
روســتاهایی هستند که از نظر وجود زیرساخت هایی مانند جاده، برق و زیرساخت شبکه که 
الزامات ایجاد پوشش اینترنت است، در مضیقه بوده اند که این موضوع هم سختی و هم هزینه 

اجرای پروژه را به طرز قابل توجهی افزایش داده است. این مسیر همچنان ادامه دارد. 

ناسا ماهواره نیمباس-۳ را پرتاب کرد 
مأموریت موفق ماهواره های تایروس، زمینه 
را برای آغاز برنامه فضایی و هواشناســی 

نیمباس هموار کرد.
۱۳ آوریل ۱۹۶۹، ناسا یک ماهواره آب و هوایی جدید 
به نام نیمباس-۳ را پرتاب کرد. این سومین ماهواره از 
سری ماهواره های تحقیق و توسعه نسل دوم بود که 
ناسا برای آزمایش فناوری های جدید برای پیش بینی آب 

و هوا پرتاب کرد.
ماموریت موفق ماهواره های تایروس، زمینه را برای آغاز برنامه فضایی نیمباس هموار کرد. 
این برنامه، پایه و اساس همکاری مشترک ناسا و نوآ را در زمینه طراحی و ساخت ماهواره های 
هواشناسی تشکیل داد.نیمباس ۳ در سال ۱۹۶۹ به فضا پرتاب شد و نمونه بسیار موفقی از 
برنامه فضایی نیمباس بود.ناسا در دهه های بعدی با به کارگیری ابزار های دقیق تر در طراحی 
و ساخت ماهواره های هواشناسی و پرتاب آن ها به مدار، زمینه پیشرفت روزافزون فناوری این 

دسته از ماهواره ها را فراهم کرد.
نیمباس-۳ یک طیف سنج مادون قرمز داشت که به آن اجازه می داد دما را در سراسر جو ثبت 
کند. این وسیله همچنین می توانست تشعشعات الکترومغناطیسی را در طیف کاملی از طول 

موج ها تشخیص دهد که به دانشمندان در تعیین ساختار جو کمک می کند.
نیمباس-۳ دارای دوربین هایی بود که تصاویر لحظه ای از پوشش ابر ها را ارائه می کرد. ماهواره 
با موشک ثور-آگنا از ایستگاه نیروی هوایی واندنبرگ در کالیفرنیا پرتاب و وارد مدار قطبی شد. 
دو ماه بعد از پرتاب، یکی از سازه هایش از کار افتاد و پس از شکست تعداد بیشتری از آن ها، ناسا 

در سال ۱۹۷۲ این مأموریت را خاتمه داد.
این سری از ماهواره نیمباس با جمع آوری داده های مربوط به دمای لایه ترپوسفر جو زمین 
از شرق اقیانوس اطلس تا بخش زیادی از اقیانوس آرام، تحول مهمی در پیش بینی وضعیت 

آب و هوا ایجاد کرد.

مذاکرات اپل برای تولید مک بوک در تایلند
اپل در راستای ادامه تلاش ها برای توسعه 
تولید خود خارج از چین، سرگرم مذاکره با 
شرکت های تولیدکننده قراردادی برای تولید 

مک بوک در تایلند است. 
روزنامه نیک کی ژاپن به نقل از سه منبع آگاه در سه 
شرکت تولیدکننده قراردادی نوشت: شرکت هایی که در 
این مذاکرات حضور دارند، مجتمع های تولیدی در تایلند 
برای مشتریان دیگر دارند و سرگرم بحث درباره تولید 

قطعات و ماژولها برای مک بوک هستند.اپل بیش از یک سال است که اپل واچ را در تایلند به 
صورت انبوه تولید می کند. این شرکت درباره این گزارش اظهارنظر نکرد.

اپل و تولیدکنندگان قراردادی این شرکت در حال متنوع کردن پایگاه های تولید، فراتر از چین 
هستند که مقررات سختگیرانه کووید ۱۹ در این کشور سال گذشته فعالیت بزرگترین کارخانه 
تولید آیفون شرکت فاکسکان را مختل کرد. اپل همچنین به دنبال اجتناب از آسیب دیدن کسب 

و کار این شرکت به دلیل تنش ها میان پکن و واشنگتن است.
بلومبرگ روز پنجشنبه گزارش کرده بود اپل تولید آیفون در هند را سه برابر کرده و آیفون هایی 
به ارزش بیش از هفت میلیارد دلار در این کشور طی سال میلادی گذشته تولید کرده است. 
این غول فناوری اکنون تقریبا حدود هفت درصد از آیفون های خود را در هند تولید می کند که 

در مقایسه با یک درصد در سال ۲۰۲۱، افزایش پیدا کرده است.
بر اساس گزارش رویترز، فاکسکان در مارس برنامه هایی را برای افزایش سرمایه گذاری خارج 
از چین اعلام کرد. در این بین شرکت پگاترون در راستای تلاش برای متنوع کردن پایگاه های 

تولید خارج از چین، سرگرم مذاکره برای ساخت دومین کارخانه در هند است.

هشدار خرید موبایل از دستفروشان
رئیس اتحادیه فروشندگان صوتی و تصویری، تلفن همراه و لوازم جانبی 
تهران تاکید کرد که مصرف کنندگان موبایل از دست فروشان نخرند، چراکه 

اکثر این موبایل ها تعمیری یا تقلبی است.
محمدرضا رمضان از مردم خواســت فقط از فروشگاه های دارای جواز کسب و سایت های 
دارای اینماد و معتبر خرید کنند و گفت: برخی سایت های غیرمعتبر در حال حاضر کالاهای 
قاچاق عرضه می کنند.او همچنین تاکید کرد که مصرف کنندگان از دستفروشــان موبایل 
نخرند،  چراکه این افراد به هیچ نهادی پاسخگو نیستند و گفت: برخی دلالان مقابل پاساژها 

دستفروشی می کنند و برخی مردم هم که اطلاعات کافی ندارند از آن ها موبایل می خرند.
به گفته وی اکثر موبایل هایی که از سوی دست فروش ها فروخته می شود، تعمیری است و 
خریدار بعدا دچار مشکل خواهد شد. همچنین تلفن های همراه نو آن ها نیز اکثرا رجیستری 

نمی شوند. بنابراین مصرف کننده دچار مشکل خواهد شد.

برای تحویل محموله های بزرگ؛
قفس های نانویی جادار برای حمل دارو ساخته شد

محققان دانشگاه کمبریج در همکاری با یک شرکت دارویی، قفس های نانویی برای 
حمل دارو ساخته اند. یکی از مزیت های این قفس ها، جادار بودن آن ها است.

به گزارش مهر، با همکاری شرکت استکس فارماکیتیکالز و محققان دانشگاه کمبریج قفس های نانویی 
ساخته شده که برای حمل دارو بسیار مناسب است. یکی از مزیت های این قفس ها، جادار بودن آن ها 
است!به این فکر کنید که چقدر دشوار است که بخواهید یک هدیه را در جعبه ای که خیلی کوچک است 
قرار دهید. بعضی اوقات نیاز به جعبه بزرگتر دارید.نانوذرات ظروف مصنوعی ریز هستند که می توانند برای 
ارائه ماده درمانی به یک مقصد در بدن استفاده شوند. اما برخی از مولکول های دارویی مانند هدایایی هستند 
 Nature Synthesis که برای جعبه نانوذرات با اندازه استاندارد بسیار بزرگ هستند.مقاله ای در مجله
منتشر شده است که در آن محققان دانشگاه کمبریج توضیح می دهند که چگونه یک نانوذرات با اندازه 
فوق العاده ساخته اند که می تواند برای تحویل محموله های بزرگ دارویی استفاده شود.کنترل منطقی بر 
خود مونتاژ شدن این نوع قفس ها به طور کلی چالش های قابل توجهی را ایجاد می کند. بنابراین به جای 
پیروی از روش های سنتی خود مونتاژی، این تیم تصمیم گرفت از یک فرآیند بلوک ساختمانی ساده با الهام 
از سیستم های زیستی طبیعی استفاده کند.با استفاده از این روش جدید، آن ها توانستند به تدریج نانوذرات 
مصنوعی بزرگتری بسازند، به طوری که این قفس دارای حجم محصور بیشتر از ۹۲ نانومتر مکعب باشد 
که بزرگترین حجم حفره داخلی محصور شده در لیگاند است.پیش از این، قفس های بزرگتری گزارش 
شده است، اما آن ها چارچوب های لیگاند بازتری دارند، که به این دلیل مفید نیستند زیرا این قفس ها قادر 
به اتصال محموله ها نبودند.دکتر کای وو، محقق فوق دکتری گفت: »یافته های این مطالعه مهم است 
زیرا نشــان می دهد که چگونه ما قادر به ایجاد ساختارهای پیچیده و کاربردی با استفاده از بلوک های 
ساختمان ساده هستیم.«نانوذرات فوق العاده بزرگ دارای کاربردهای بالقوه در زمینه هایی مانند تحویل دارو 
و زیست فناوری هستند، جایی که می توان از آن ها برای ارائه بیومولکول های درمانی بزرگتر به قسمت های 
خاص بدن استفاده کرد.محققان همچنین خاطرنشان می کنند که حفره های بزرگ داخلی این نانوقفس ها 
می توانند به عنوان بستر اتصال زیست مولکول های بزرگ مانند پروتئین های غشای آب گریز یا پروتئازها 
باشند که می توانند در کشف و توسعه مواد دارویی مفید باشند.وو گفت: »به طور کلی، این تحقیق درک ما از 
نحوه ایجاد ساختارهای نانو گسترش می دهد و ممکن است پیامدهای عملی در زمینه های مختلف داشته 
باشد.«پروفسور جاناتان نیتش، که رهبری این تحقیق را بر عهده داشت، گفت: »این کار، که بخشی از آن 

توسط شرکت استکس فارماکیتیکالز انجام شده، می تواند در توسعه داروها بسیار موثر باشد.«

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور گفت: 
هدف معاونت این است که به جای کار کوچک کردن، انجام دادن 

کار های بزرگ با افراد بزرگ را در اولویت قرار دهد.
دکتر روح الله دهقانی فیروزآبادی در بازدید از دانشگاه علم و فرهنگ گفت: قلبا 
باور دارم که جهاد دانشگاهی به عنوان یک نهاد عمومی غیردولتی با شاخص های 
دولتی و خصوصی راه حلی خوش فکرانه بوده که بتواند در اقتصاد کشور کار های 
بزرگی انجام دهد. وی افزود: جهاد دانشگاهی یک ظرفیت در جمهوری اسلامی 
ایران است که کمتر دیده شده، اما به صورت ویژه مورد توجه مقام معظم رهبری 

قرار گرفته است.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری در ادامه گفت: رهبر 
انقلاب در سخنرانی های مختلف، جملات امیدبخش و انرژی بخشی در مورد 
جهاد دانشگاهی مطرح کردند که »در اعماق دلم به جهاد دانشگاهی ارادت دارم« 
یکی از جملات رهبری در مورد جهاد دانشگاهی است. این جمله را به شخصه 
دوست دارم. این موارد نشان می دهد که افراد جهاد پرانرژی، کم توقع و پرکار بوده 

اند که مزیت ویژه است.
وی در خصوص دانشگاه علم و فرهنگ متعلق به جهاد دانشگاهی گفت: این 
دانشگاه یک دانشگاه غیرانتفاعی است که در بعضی حوزه ها از دانشگاه های دولتی 
کم ندارد بلکه توانمندتر هم هست و سردسته دانشگاه های غیرانتفاعی محسوب 
می شود؛ در این دانشگاه اساتید جوانی حضور دارند که شاخص بوده و حتی جزو 

دانشمندان یک درصد نیز هستند.معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری با تاکید بر اینکه رئیس دانشگاه علم و فرهنگ اشراف کاملی 
به ظرفیت های مجموعه های جهاد دانشگاهی دارد و این یک مزیت ویژه است، 
گفت: دانشــگاه علم و فرهنگ می تواند یک درگاه بزرگ برای وصل ظرفیت 
جهاد دانشگاهی به زیست بوم علم و فناوری کشور، شرکت های دانش بنیان 

و فعالان فناور باشد.
دهقانی فیروزآبادی با تاکید بر اینکه شاید این وصل کمی دشوار به نظر برسد 
گفت:، اما باید یک مدل اقتصادی- ماموریتی وجود داشته باشد تا این حلقه اتصال 
بوجود آید. دانشــگاه یک درگاه ورودی می شود که هر کسی می تواند وارد این 

عرصه شود، اما لازم به برنامه ریزی است.
وی گفت: جهاددانشگاهی می تواند بستر کارآموزی فعالیت دانشجو در دانشگاه ها 

باشد که این موضوع در دانشگاه های دیگر وجود ندارد.
دهقانی فیروزآبادی با تاکید بر اینکه جهاد دانشگاهی در حوزه های مختلفی ورود 
کــرده و طرح های متعددی را پیش برده اســت ادامه داد: این مجموعه به هر 
حوزه ای ورود کرده در حوزه های بالاتر نیز طرح هایی اجرایی می شود؛ از این رو 
باید جهاد دانشگاهی همراه با سایر نهاد های راهبردی علم و فناوری مانند معاونت 

علمی همسو باشد، زیرا ظرفیت های جهاد حیف است.
وی افزود: در این راستا به نظر می رسد که باید بسته ماموریتی – اقتصادی برای 
جهاد دانشگاهی تعریف کنیم تا جذابیتی برای جذب به دانشگاه علم و فرهنگ 

وجود داشــته باشد تا اعضای هیئت علمی بتوانند برای ایجاد جریان سازی در 
دانشگاه فعالیت کنند. دهقانی فیروزآبادی با اشاره به اداره کل اقتصاد خلاق و ستاد 
توسعه فناوری نرم معاونت علمی گفت: تنها حوزه ای که در معاونت علمی علاوه 
بر ستاد، اداره کل ان را نگه داشتیم حوزه فناوری های نرم و فرهنگی است؛ هدف 
گذاری در این ستاد استفاده از ظرفیت های تاریخی، اقلیمی، مردمی و دانشگاهی 

کشور و تولید ثروت است.
وی با بیان اینکه ژاپن کشوری است که تاریخ دارد، اما اقلیم ندارد گفت: ۱۰درصد 
GDP این کشــور به اقتصاد خلاق اختصاص دارد، اما ما در ایران برای این 

منظور کمتر از ۳ درصد اختصاص داده ایم واین قابل تامل است.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری با تاکید بر اینکه 

وقتی از پارک جهاد حرف می زنیم یعنی زیســت بوم زندگی، گفت: این پارک 
باید با الگوبــرداری از پارک فناوری پردیس کــه با همکاری معاونت علمی، 
جهاددانشگاهی، وزارت راه و شهرسازی و…شکل گرفته، توسعه یابد و محوریت 

پیگیری برنامه برعهده جهاد باشد.
وی گفت: باید زیر ساخت خوبی مانند پارک فناوری پردیس برای توسعه پارک 
جهاد داشته باشیم که هر کسی در تهران بازدید از صنایع فرهنگی را خواستار باشد 

به اینجا بیاید و اگر خواستار بازدید فناوری باشد به پردیس برود.
دهقانی فیروزآبادی با بیان اینکه معاونت علمی نمی تواند به صورت مستقیم به 
پارک و دانشگاه زیرمجموعه جهاد دانشگاهی کمک کند افزود: باید برنامه ریزی 
شود تا با محورمیت مدیریتی جهاد دانشگاهی، مدل الگویی پارک فناوری پردیس 
در پارک جهاد دانشگاهی پیاده سازی شود.وی با تاکید بر اینکه پارک های از این 
دست نیاز به نرم افزار دارند، خاطرنشان کرد: ما در اقتصاد خلاق نرم افزار های هم 

افزایی نیاز داریم که باید برای مردم طراحی شود.
دهقانی فیروزآبادی در پایان خطاب به رئیس دانشگاه علم و فرهنگ و پارک 
علم و فناوری این دانشگاه خاطرنشان کرد: امیدواریم تا پایان اردیبهشت ماه به 
یک جمع بندی در مورد زیست بوم استارتاپی، شرکت های دانش بنیان و فناوران 
نوپای جهاد دانشــگاهی و همسویی آن با یک مجموعه باشیم. هدف معاونت 
علمی این است که به جای کار کوچک کردن انجام کار های بزرگ با افراد بزرگ 

را در اولویت قرار دهد.

 Chinese Super« چین قصــد دارد تا ســال ۲۰۲۸ ربــات
Masons« را برای ساخت پایگاه های ماه با استفاده از خاک ماه 

به فضا پرتاب کند.
با توجه به اینکه ماموریت آرتمیس ۲ قرار اســت در ۲۴ نوامبر به فضا پرتاب 
شود، جای تعجب نیست که مجلات علمی با تحقیق در مورد سنگ پوشه یا 
رگِولیت قمری، ساختن پایگاه بر روی ماه و کار با خاک ماه برای رشد گیاهان 

سر و صدا کنند.
 »Communications Biology« نتایج یک مطالعه اخیر که در مجله
منتشــر شده استT آزمایشی را تشریح کرد که در آن از نمونه های خاک ماه 
جمع آوری شــده در طول ماموریت های آپولو برای رشد گیاهان استفاده شده و 
برای اولین بار، یک گیاه زمینی به نام رَشادی گوش موشی یا آرابیدوپسیس تالیانا 
)نام علمی: Arabidopsis thaliana( در نمونه های خاک قمری در طول 

آزمایش رشد کرده است.
 تحقیقــات اخیر دیگری که توســط ناســا تامیــن مالی شــده و در مجله 
New Space منتشر شــده است، چالش های ساخت و ساز را در شرایطی 

که غبار ماه در طول پرتاب یا فرود به اطراف می چرخد، تجزیه و تحلیل کرد.

این تعداد زیادی از آزمایشات تئوری و آزمایشگاهی است. اما، چه کسی ابتدا 
اقدام به ساخت یک پایگاه ماه با خاک ماه خواهد کرد؟ معلوم شده که چین این 

کار را خواهد کرد. آن ها حتی زمان تخمینی آغاز عملیات را نیز اعلام کردند.
کار برای ســاخت پایگاه ماه با خاک ماه تا پنج ســال دیگر آغاز خواهد شد. 
رســانه های چینی گزارش دادند که چین قصد دارد تا پنج سال دیگر ساخت 
یک پایگاه ماه با اســتفاده از خاک ماه را آغاز کند و این کار تا پنج سال دیگر 

آغاز خواهد شد.
در کنفرانس اخیر، کنفرانس ساخت و ساز فرازمینی که در دانشگاه علم و فناوری 
هااوژانگ در ووهان برگزار شد، بیش از ۱۰۰ دانشمند، محقق و پیمانکار فضایی 

چینی گرد هم آمدند تا درباره راه های ساخت زیرساخت در ماه بحث کنند.
دینگ لییون، کارشناس آکادمی مهندسی چین گفت که تیمی در حال طراحی 
رباتی به نام »Chinese Super Masons« هســتند تا از خاک ماه آجر 
بسازند.دینگ گفت: ساخت یک زیستگاه در ماه برای اکتشافات طولانی مدت در 

ماه مورد نیاز است و مطمئناً در آینده محقق خواهد شد.
در این گزارش آمده است که وی همچنین دشواری دستیابی به این ماموریت 

را در کوتاه مدت درک کرده است.

رویترز گزارش داد رباتی که وظیفه ساخت آجر از خاک ماه را بر عهده دارد، در 
طول ماموریت چانگ ای-Chang’e( ۸-۸( چین در حدود سال ۲۰۲۸ به فضا 
پرتاب خواهد شد. دینگ افزود که چین قصد دارد اولین نمونه خاک جهان را از 

سمت پنهان ماه در یک ماموریت حدود سال ۲۰۲۵ بازیابی کند.
پیش از این، چین با مأموریت چانگ ای-۵ در سال ۲۰۲۰ نمونه های خاک را 

از سمت پیدای ماه بازیابی کرده بود.
چین ۲۳ نوامبر سال ۲۰۲۰ کاوشــگر چانگ ای-۵ خود را به سمت کره ماه 

پرتاب کرد. این کاوشگر با هدف جمع آوری و بازگرداندن نمونه هایی از خاک و 
سنگ های ماه به زمین، توسط چین به فضا پرتاب شد. این کاوشگر پس از ۱۱۲ 
ساعت سفر، در تاریخ ۲۸ نوامبر به مدار ماه وارد شد و سپس در ۱۷ دسامبر ۲۰۲۰ 
به زمین بازگشت. چانگ ای-۵ در مجموع ۱۷۳۱ گرم نمونه که عمدتا سنگ و 

خاک بود را از سطح ماه جمع آوری کرده بود.
چین با این ماموریت موفقیت آمیز تبدیل به سومین کشوری شد که نمونه های 
قمری را چند دهه بعد از ایالات متحده و شــوروی سابق به زمین آورده است. 
 )۲۴ Luna( »۲۴آخرین ماموریت بازگرداندن نمونه ماه مربوط به ماموریت »لونا

اتحاد جماهیر شوروی در سال ۱۹۷۶ بود.
نمونه های قمری بازگردانده شده توسط مأموریت های آپولو و لونا همگی بیش 
از ۳ میلیارد سال قدمت دارند، اما نمونه های بازگردانده شده توسط چانگ ای-۵ 
چین در اواخر سال ۲۰۲۰، تایید کرد که سنگ های این منطقه نسبتاً جوان هستند 

و تنها ۲ میلیارد سال سن دارند.
چین اعلام کرده است زمانی که این کشور ایستگاه تحقیقاتی را در ماه ایجاد 

کند، فضانوردان می توانند برای مدت طولانی تری در ماه بمانند. 

هدف معاونت علمی انجام کار های بزرگ با افراد بزرگ است 

ساخت پایگاه در ماه با استفاده از خاک ماه

اخبار کوتاه 

گوگل به تازگی یک ویژگی جدید آرشیو خودکار )Auto-archive( را برای اپلیکیشن های 
اندرویدی اعلام کرده است که به مشکل محدودیت فضای ذخیره سازی این گوشیها 

پایان می دهد. 
ویژگی جدید که در وبلاگ طراحان اندروید )Android Developers( اعلام شده است، به کاربران 
این امکان را می دهد که حدود ۶۰ درصد از فضای ذخیره سازی اپلیکیشن را آزاد کنند، بدون این که اپلیکیشن 
یا اطلاعات کاربری خود را حذف کنند. طراحان باید این ویژگی را به اپلیکیشن های خود اضافه کنند و پس از 

آن، کاربران مشاهده خواهند کرد که این ویژگی، به عنوان یک گزینه جدید ظاهر می شود.
این ویژگی عمدتا در قالب یک پنجره پاپ آپ، وقتی تلاش می کنید یک اپلیکیشن جدید را در دستگاه 
اندرویدی که ظرفیت ذخیره ســازی آن به پایان رسیده است، نصب کنید، ظاهر می شود. اگر این گزینه را 
انتخاب کنید، اپلیکیشن هایی که بلااستفاده مانده اند، به صورت خودکار آرشیو می شوند تا فضا برای اپلیکیشن 
جدید، آزاد شود.با آیکن ابری با فلش رو به پایین که روی آیکن اصلی اپلیکیشن ظاهر خواهد شد، می توانید 

تشخیص دهید که کدام اپلیکیشن ها به صورت خودکار بایگانی شده اند. 
گوگل می گوید اندروید با آرشیو کردن اپلیکیشن هایی که کمتر استفاده می شود، شروع می کند و به این ترتیب، 
احتمال این که کاربر بدون یک اپلیکیشن مهم بماند را محدود می کند.اما اگر کاربر بخواهد دوباره استفاده 
از یک اپلیکیشن آرشیو شده را شروع کند، می تواند به سادگی برای دانلود مجدد، روی آیکن آن ضربه بزند. 
البته با فرض این که گوشی کاربر فضای ذخیره سازی کافی دارد و اپلیکیشن همچنان در فروشگاه گوگل 

پلی در دسترس است.
همه اپلیکیشــن ها نمی توانند اجازه آرشــیو خودکار را بدهند و طبق اعلام گوگل، این ویژگی محدود به 
اپلیکیشن هایی است که با استفاده از فرمت App Bundle اندروید منتشر شده اند. اما با توجه به این که 
این فرمت از اوت ۲۰۲۱، برای اپلیکیشن های اندروید اجباری شده است، احتمالا یک گزینه جدید مفید برای 
 iOS اکثر اپلیکیشن های اندرویدی خواهد بود.اندروید در خصوص عرضه ویژگی آرشیو خودکار اپلیکیشن ها، از
عقب بوده است. ویژگی »آفلود اپلیکیشن های بلااستفاده” )Offload Apps Unused( تقریبا شش 
سال است که در آیفون وجود دارد و با نسخه iOS ۱۱ به این گوشی وارد شد و همچنان یکی از بهترین راه ها 
برای آزاد کردن فضا در آیفون به شمار می رود.البته لزوما یک ویژگی ایده آل برای همه نیست. این ویژگی 
در گوشی اندروید مانند iOS به جای این که در وضعیت پیش فرض باشد، یک گزینه انتخابی است زیرا 
می تواند کاربر را بدون اپلیکیشن مورد علاقه اش، سرگردان نگه دارد.به عنوان مثال، وقتی کاربر می خواهد یک 
اپلیکیشن جدید را نصب کند،  »آفلود اپلیکیشن های بلااستفاده« در کوتاه مدت مفید است، اما کاربر به راحتی 
فراموش می کند که آن را فعال کرده  است و اگر جایی بدون پوشش شبکه یا وای فای باشد و اپلیکیشنی که 

فکر می کرد نصب دارد، به جای وضعیت نصب شده، در حالت آفلود قرار داشته باشد، نمی تواند آن را باز کند.
 با این حال، داشتن این گزینه، مطمئنا به طور کلی مفید است. کاربران در iOS می توانند با رفتن به بخش 
 iPhone(و سپس فضای ذخیره سازی آیفون )General( قســمت عمومی ،)Settings( تنظیمات

Storage(، گزینه »آفلود اپلیکیشن های بلااستفاده« را غیرفعال کنند.
بر اساس گزارش وب سایت تکِ رادار«،   احتمالا اندروید به زودی صاحب گزینه مشابهی می شود که شاید 

به همراه اندروید ۱۴ عرضه شود و این موضوع به زودی روشن خواهد شد.

 یک قابلیت مفید آیفون
 به گوشی های اندرویدی اضافه می شود

اپل سال میلادی گذشته، آیفون به ارزش 
بیش از هفــت میلیارد دلار در هند تولید 
کــرده و تولید در این کشــور را پس از 
سرعت بخشیدن جابجایی از چین، سه 

برابر کرده است. 
بلومبرگ به گزارش از منابع آگاه نوشــت: اپل با 
توسعه همکاری با شرکت هایی نظیر فاکسکان 
تکنولــوژی و پگاترون، اکنون هفت درصد از کل 

آیفون را در هند تولید می کند. این جهش قابل توجهی برای هند است که در سال ۲۰۲۱، سهم حدود یک 
درصدی از تولید آیفون های جهان داشت. با تنش ها میان واشنگتن و پکن، اپل در حال کاوش راه هایی 
برای کاهش وابستگی به چین است. شرکای دیرینه این شرکت آمریکایی که عمده آیفون های جهان را 
در کارخانه های چین می سازند، طی یک سال گذشته با روند سریعی، به خطوط تولید در هند اضافه کردند.
ارزشمندترین شرکت جهان سال گذشته با آشوب در مجتمع آیفون سیتی فاکسکان در شهر ژنگژوی چین 
مواجه شد که این شرکت را مجبور کرد برآورد تولید آیفون را کاهش دهد. همزمان، نارندرا مودی، نخست 

وزیر هند، مشوق هایی برای تقویت تولید داخلی عرضه کرده است.
از مجموع تولید، اپل آیفون به ارزش پنج میلیارد دلار را در سال مالی منتهی به مارس ۲۰۲۳ صادر کرد که 
حدود چهار برابر بیشتر از مدت مشابه سال گذشته بود اپل احتمالا آیفون بعدی را همزمان با چین، در هند 
هم تولید خواهد کرد. اگر این طور باشد، نخستین بار خواهد بود که تولید آیفون همزمان در دو کشور آغاز 
می شود و اگر طرح های توسعه تولید شرکت های قراردادی ادامه پیدا کند، اپل می تواند یک چهارم از کل 

آیفون های جهان را تا سال ۲۰۲۵ در هند تولید کند.
حتی پیش از آشوب سال گذشته در آیفون سیتی، اپل به ضرورت متنوع کردن زنجیره تامین خود پی برده 
بود و لابی موفقی برای مشــوق ها در هند انجام داد و شرکت های فاکسکان، ویسترون و پگاترون را به 
افزایش تولید بومی واداشته بود. این سه شرکت که به اتفاق حدود ۶۰ هزار کارگر را در هند استخدام کرده اند، 

مدلهای قدیمی از آیفون ۱۱ تا جدیدترین مدل های آیفون ۱۴ را در این کشور تولید می کند.
درنتیجه، اپل در قلب برنامه های بلندپروازانه هند برای تبدیل شدن به هاب بزرگ تولید و مکان جایگزین 
چین، جای گرفته است. مهاجرت تولید آیفون، پیروزی اقتصادی برای هند است که می تواند در برنامه ریزی 
آینده برندهای آمریکایی دیگر نیز تاثیر داشته باشد. برای اپل خود این کشور به منزله پتانسیل، رشد آینده است.
اپل نخستین فروشگاههای خرده فروشی خود را هفته آینده در هند افتتاح خواهد کرد. یکی از این شعبه ها 
در هاب مالی بمبئی و دیگری در دهلی نو پایتخت هند خواهد بود. تیم کوک، مدیر عامل اپل، قرار است 

برای افتتاح این دو فروشگاه شخصا به هند سفر کند که منعکس کننده اهمیت رو به رشد این بازار است.
اپل در راستای تلاش خود برای توسعه تولید در هند و ساخت کارخانه های بزرگ، تلاش کرده است در 

قوانین کار هند تغییراتی صورت دهد.
فاکسکان که بزرگترین تولیدکننده قراردادی اپل است قصد دارد حدود ۷۰۰ میلیون دلار در کارخانه ای در 

یک ایالت جنوبی هند سرمایه گذاری کند تا قطعات گوشی و احتمالا آیفون را تولید کند.

 تولید آیفون
 در هند ۳ برابر شد

محققان سوئیسی دریافتند افراد تحت 
استرس، دقت کمتری در تایپ و استفاده 
از ماوس دارند و نشــانگر را در محیط 

وسیع تری حرکت می دهند.
پژوهشگران موسســه فدرال تحقیقات فناوری 
ســوئیس )ETHZ( موفق به طراحی الگوریتم 
جدید یادگیری ماشینی شده اند که می تواند سطح 
استرس را براســاس نحوه کلیک ماوس و تایپ 

کردن کیبورد، تخمین بزند. به کمک این دستاورد، می توان میزان استرس بالا در افراد را تشخیص داد و از بروز 
استرس مزمن در محیط های کاری، جلوگیری به عمل آورد. محققان موسسه فدرال تحقیقات فناوری سوئیس 
)ETHZ( اعلام کرده اند که موفق به طراحی مدل جدیدی به کمک یادگیری ماشینی شده اند که می تواند 
سطوح استرس افراد را براساس نحوه تعامل با ماوس و کیبورد، تخمین بزند. آن ها ادعا دارند که شیوه استفاده 

از وسایل الکترونیک، مخصوصاً در محیط های کاری، با میزان استرس و ضربان قلب، ارتباط نزدیکی دارد.
برای طراحی این مدل، ۹۰ شرکت کننده در مطالعه ای تحت نظر قرار گرفتند تا اموری مشابه با وظایف اداری 
مثل تعیین قرار های کاری یا تحلیل داده ها را به انجام برسانند. در طی پژوهش، شیوه استفاده از ماوس و کیبورد 
در کنار ضربان قلب افراد به ثبت رسید و به شکل مرتب، سوالاتی درباره احساس داوطلبان از آن ها پرسیده شد.
استفاده از موساز شرکت کنندکان اجازه داده شده بود بدون مزاحمت به کار خود ادامه دهند، بعضی دیگر با 
عوامل مزاحم مثل پیام یا حضور در مصاحبه های کاری، روبه رو شدند. در نهایت مشخص شد افراد تحت 
استرس، به شکل متفاوتی ماوس خود را تکان می دهند یا شیوه تایپ کردن آنها، با گروه اول فرق دارد. این 
تغییر به شکلی بوده است که داوطلبان دارای استرس ماوس خود را به دفعات بیشتر و با دقت کمتری تکان 
می دادند و نشانگر ماوس آن ها محدوده وسیع تری از نمایشگر را پوشش می داد. همچنین تعداد اشتباهات تایپی 

این افراد بیشتر بوده و عادت داشته اند توقف های زیادتر، اما کوتاه تر را در حین تایپ یک جمله داشته باشند.
پدیده مشاهده شده در مطالعه اخیر با تئوری نویز نوروموتور قابل توجیه است؛ فرضیه ای که طبق آن گفته 
می شود با افزایش سطح استرس، توانایی مغز در پردازش اطلاعات کاهش پیدا می کند. این عارضه در ادامه 
می تواند با کاهش توانایی های حرکتی منتهی شود. محققان باور دارند که با استفاده از یافته های جدید، می توان 
سریع تر و آسان تر از گذشته اقدام به تشخیص کارمندانی کرد که در معرض استرس بالا در محیط های کاری 

قرار دارند.
پژوهشگران می گویند که در بسیاری موارد، افراد تحت استرس از کاهش توانایی فیزیکی و ذهنی در کنار 
بهره وری خود مطلع نیستند یا بسیار دیر به این موضوع پی می برند. گفته شده است که مدل جدید درحال 
آزمایش روی کارمندان سوئیسی است که قبول کرده اند ضربان قلب و نحوه استفاده از ماوس و کیبورد از 

طریق یک اپلیکیشن به ثبت برسد. انتظار می رود نتایج بیشتر تا پایان سال جاری میلادی منتشر شود.
محققان اشاره دارند که از حساسیت داده های جمع آوری شده مطلع هستند و به همین دلیل آن ها را به شکل 
ناشناس و با دقت بالا، نگهداری و بررسی خواهند کرد. همچنین هدف آنها، ایجاد ابزار نظارتی برای شرکت ها 

و دولت ها نیست؛ بلکه تنها می خواهند سطح سلامت کارمندان را بهبود ببخشند.

 نشان دادن سطح استرس
 با نحوه کلیک کردن ماوس 
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